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Ple de les Corts Valencianes realitzat el dia 6 de juliol 
de 2017. Comença la sessió a les 10 hores i 7 minuts. 
Presideix el president de les Corts Valencianes,  
senyor Enric Morera i Català.  
Sessió plenària número 56. Segona i darrera reunió.

El senyor president:

Senyories, molt bon dia, anem a continuar la sessió de Ple 
número 56 de la present legislatura.

Compareixença del president del Consell, senyor Ximo Puig i 
Ferrer, per a respondre les preguntes d’interés general per a la 
Comunitat Valenciana formulades pels grups parlamentaris (RE 
números 67.873, 67.877, 67.876 i 67.878)

El senyor president:

I continuem, senyories, amb el punt 10 de l’ordre del dia, que 
és la compareixença del president del Consell per a respon-
dre les preguntes d’interés general per a la Comunitat 
Valenciana. Coneixen vostés el procediment.

Sí que demanaré silenci per a escoltar la intervenció en 
primer lloc de la síndica del Grup Parlamentari Popular, 
Isabel Bonig, a la qual li donem la paraula des de l’escó.  
Un segon.

Senyories, té la paraula la síndica del Grup Popular, Isabel 
Bonig. Quan vosté vullga. (S’interromp la gravació)

Moltes gràcies, síndica del Grup Popular.

Té la paraula per a respondre la pregunta el president del 
Consell.

El senyor president del Consell:

Molt bon dia, senyories.

Bon dia, president.

En primer lloc, volia, abans de res, mostrar des d’ací tot 
l’agraïment a les persones que han treballat per extingir 
l’incendi forestal que hem patit la darrera setmana. Una 
vegada més han donat resposta, una resposta exemplar en 
els moments més durs. I per a donar suport a eixa tasca, 
este estiu s’han incrementat els mitjans aeris i també sis 
brigades forestals més.

Senyora Bonig, el Consell afronta la prestació de serveis 
públics este estiu amb el mateix objectiu que la resta de 
l’any: garantir els drets de valencians i valencianes. I ara és 

possible perquè estem revertint aquelles retallades salvatges 
dels consells anteriors. La Generalitat invertix cada dia 32,8 
milions d’euros en despesa social per a garantir els serveis 
públics bàsics fonamentals, més de quatre milions al dia més 
de quan vosté, senyora Bonig, era consellera.

Gràcies. (Aplaudiments)

 

El senyor president:

Moltes gràcies, president.

Síndica del Grup Parlamentari Popular, Isabel Bonig. Quan 
vosté vullga.

La senyora Bonig Trigueros:

Gràcies, senyor president.

Molt honorable president.

Consellers.

Me sumo a lo dicho por el presidente, de agradecimiento a 
todas las personas. Como habrá podido comprobar, y a dife-
rencia de lo que hacían ustedes en la oposición, el Partido 
Popular no ha hecho batalla política de los incendios.

Y, en segundo lugar, también me sumo a la repulsa por los 
graves acontecimientos que están sucediendo en el país 
hermano de Venezuela. Esperemos que pronto se restaure la 
democracia y la libertad para todos. (Aplaudiments)

Mire, señor presidente, su Consell afronta exactamente 
este período como los dos años anteriores que lleva usted 
de presidente: de vacaciones. Y le voy a dar datos, señor 

730 días que lleva, gobernando dos años, que no conocen 
ni han visitado el 71% de los municipios de la Comunidad 
Valenciana, de los 542? Siete de cada diez municipios ni 
conocen ni les ha visitado ni el presidente ni ningún miembro 
del Consell.

de ellos, usted, el presidente, ha tenido tantos actos públicos 
como seis de sus consellers? Y mire, presidente, mientras unos 
se aprietan el cinturón, otros se dan la vida padre. Esta frase 
no es mía, esa frase es de su vicepresidenta viajera, y la dijo el 
23 de octubre del 2008.

La misma que, cuando un presidente viajaba en un viaje insti-
tucional con una agenda conocida, no como la de ella, decía 
que quien falta al decoro y al respeto de las Cortes es el 
que huye en viaje institucional, para no dar explicaciones. 
(Aplaudiments)

Mire usted, señor presidente, su vicepresidenta viajera 
no vendrá al parlamento en cuatro meses. ¿Quién falta al 
respeto y al decoro, presidente?

¿Piensan ustedes cumplir su código de buen gobierno? Ya le 
anuncio que el Partido Popular va a exigir y va a invocar el 
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artículo 44 de su código de buen gobierno. ¿Sabe usted qué 
dice el artículo 44? Que tienen preferencia las Cortes sobre 
la agenda de los consellers y que las Cortes adoptarán las 
medidas de responsabilidad política ante las vulneraciones 
que establece el código respecto a los altos cargos. ¿Cómo 

Pero mire usted, señor presidente, hace dos años… Ya, ya, no 
sé quién manda. Hace dos años, un mismo día como hoy, de 
julio del 2015, decía la prensa: «Los discapacitados se sienten 
ninguneados por el nuevo Consell.» Usted anunciaba: «Puig 
anuncia la nueva radiotelevisión valenciana para el Nou 
d’Octubre.» No hay dinero para dependencia y para colegios. 
Están en barracones, pero sí para televisión. (Aplaudiments)

Dos años después, la prensa dice que un estudiante en silla 
de ruedas pide educación, ascensor y rampa desde hace un 
año. El cierre de tres mil camas en verano desata las críti-
cas porque aumenta la lista de espera. Mire usted, cuatro 
titulares con dos años de diferencia, pero con el mismo 
resultado. Presidente, en su gobierno, en su Consell, no 
hay nadie que tome decisiones, no hay nadie que gestione, 
no hay nadie que gobierne.

Los consellers del PSOE hacen poco, pero ahí están. Pero los 
de Compromís van de lío en lío. (Aplaudiments) Libertad hora-
ria, el tema de feria, el tema educativo. Nadie está ejecutando 
aquello que prometieron.

Pero lo más grave, presidente, ha sido en materia educativa. 
Ya les advertimos que ese decreto traería problemas, porque 
no estaba consensuado, porque era una imposición ideo-
lógica. Y han tenido que ser la sociedad civil y los tribuna-
les quienes lo hayan parado. Y mire, presidente, yo he estu-
diado derecho, he preparado oposiciones a judicatura, he 
sido secretaria interventora de ayuntamientos, pero es que 
no entiendo.

El conseller dice que no pasa nada, la señora Oltra que «agarre 
els nanos, que se’n vaja de vacances, que no passa res». 

esto, dice, hombre, y es el presidente, tendremos que cumplir 
la sentencia. Y fuentes judiciales dicen que el decreto no está 
vigente, señor Marzà, señor presidente. Creo que le engañan. 
No está vigente. Y que si siguen ustedes aplicándolo, podrían 
incurrir en delito de desobediencia.

Yo le escribí el viernes una carta, y usted me contestó ayer, se 
lo agradezco, presidente. Creo que era para salvar el match 

ball de hoy. Iba a decirle que no me recibía. Yo le vuelvo a 
tender la mano, presidente, porque creo que no le están 
informando. Mire usted, hay varias resoluciones que ha 
dictado su conseller, que han dejado afuera muchos profe-
sores de estancia en el extranjero, precisamente porque no 
reunían los requisitos. 

Y ha hecho una trampa, y ha dicho al ministerio que 
cumplía con la resolución, pero sin embargo no ha abierto 
un nuevo plazo para que puedan optar. Hay una situa-
ción de desasosiego en profesorados y padres, porque el 
decreto está suspendido. Por favor, presidente, suba y diga 
cuál es la hoja de ruta de su Consell. Porque la matricula-
ción puede ser nula…

El senyor president:

Moltes gràcies.

La senyora Bonig Trigueros:

...de pleno derecho, y siempre le tenderemos la mano...

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria.

La senyora Bonig Trigueros:

...para que acabe con la radicalidad de su gobierno. 
(Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies. Moltes gràcies, senyora Bonig, síndica.

El president del Consell li contestarà. Senyories, demane 
silenci.

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, senyor president.

Moltes gràcies, senyora Bonig.

En primer lloc, dir-li que la vicepresidenta està en un viatge 
-

tacional també és això, sap? Perquè jo preferixc que a la 
Comunitat Valenciana se la conega com una comunitat soli-
dària que com una comunitat epicentre de la corrupció. 
(Aplaudiments)

Ací veníem a parlar de serveis públics fonamentals. Li vull 
dir que algunes de les dades que ha donat vosté no són 
certes. Per exemple, respecte als hospitals, li he de dir que 
n’hi han 61 llits oberts més que quan governaven vostés. 
(Aplaudiments)

Per tant, no sé aleshores què feien vostés sense criticar dura-
ment l’antic conseller.

Mire, per parlar de serveis públics, jo el que vull és donar-
los les gràcies a tots els professionals que, malgrat les reta-
llades durant estos anys, han mantingut l’estat del benestar 
valencià. Perquè l’estat de benestar valencià estava abando-
nat pels responsables polítics. No era una qüestió estacio-
nal. Estava abandonat en hivern, en primavera, en estiu, en la 
tardor. En totes les estacions, estava abandonat.

En dos anys s’ha augmentat el conjunt de les inversions als 
serveis públics fonamentals el 15%. No es pot parlar, a més, 
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senyora Bonig, en este cinisme dels serveis públics fonamen-
tals, quan a més a més sap vosté que patim un situació de 

avui, demà el conseller votarà que no, que no. (Aplaudiments)

Perquè no és possible, perquè no és una dècima. No és una 
dècima, no és raonable, no és possible, no podem continuar 
aixina, i vostés ho saben, ho saben perfectament. I de veri-
tat, jo li demano que siga valenta, que tinga coratge. Tinga 
coratge i defense allò que sap que cal defensar. Li dic en estos 
moments que no se pot demanar una cosa i la contrària.

En estos dos anys s’ha augmentat tot l’esforç en els serveis 
públics fonamentals. Se dediquen més recursos que mai. Li 
vaig a dir, per exemple, en sanitat, els dos primers anys de 
l’anterior legislatura en l’estiu es va retallar el 17,63% el pla 
de vacances, i ara ha augmentat un 7,1%.

En programes de substitucions i reforços es realitzaran 7.600 
contractes, un 4,3 que al 2016. La cobertura de llits hospi-
talaris, juliol, 91%, agost, 85%, i al setembre, 90%. Hi haurà 
reforços en 97 centres d’atenció primària. S’obriran 32 
consultoris auxiliars en localitats turístiques.

Com poden comprovar, els valencians i valencianes tenen 
garantit el seu dret a la salut també en estiu. En serveis soci-
als, per primera vegada qualsevol col·lectiu de diversitat 
funcional podrà accedir a estades vacacionals, augmentant el 
pressupost el 40% respecte al 2016. I les famílies amb perso-
nes majors al seu càrrec podran acollir-se al bo respir. Ara les 
famílies cuidadores també tenen dret al descans.

Però parlava d’educació. I en educació també n’hi ha un fet 

quan vostés governaven, i ara no passa? Que els profes-
sors interins que treballen tot l’any perquè xiquets i xiquetes 
tinguen millors oportunitats, ara també cobren a l’estiu. I això 
és un element fonamental (aplaudiments)

professionals.

Per tant, senyoria, dignitat per als ciutadans que tenen 
garantits els seus serveis públics, augment del pressupost per 
revertir les detallades i dignitat per als treballadors públics. 
Eixa és la millor garantia que els drets a l’estiu tampoc se’n 
van de vacances.

Gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, president.

Sí, la diputada Beatriz Gascó té la paraula. Un segon. Quan 
vosté vullga.

Presidente, ya son demasiados los fracasos del conseller de 
educación respecto al decreto del chantaje lingüístico. Él ya 

no está legitimado ni capacitado para resolver esta situa-
ción. Por eso, usted tiene la obligación de coger las riendas de 
esta lamentable situación. Oiga, sea valiente, tenga coraje y 
exija que se cumpla la ley, exija responsabilidades políticas al 
conseller Marzà.

Pero es bochornoso cómo están gestionando esta situa-
ción. Poniendo parches, con chapuzas, dando bandazos y 
sin decirle a la comunidad educativa qué va a pasar con la 
matriculación, con los libros, con los centros plurilingües. 
Una auténtica vergüenza. Pero mientras su conseller dice 
que está tranquilo, que el problema es que cada vez que el 
conseller Marzà lanza un mensaje de tranquilidad, la comu-
nidad educativa se acongoja. Porque saben que el señor 
Marzà antepone su ideología catalanista a los derechos de las 
personas.

Y le pregunto, presidente, ¿cuándo darán instrucciones? Pero 
por escrito, eh, por escrito, nada de teléfono. ¿Cuándo van a 
dar instrucciones por escrito? ¿Y qué aspectos concretos van 
a incluir en esa norma para dar cumplimiento a la suspensión 
del decreto? A ver si usted sabe algo, que luego su conseller 
no tiene ni idea. (Aplaudiments)

 

El senyor president:

Li contestarà l’honorable conseller. Conseller, té vosté la 
paraula.

 
El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i 

Esport:

Gràcies, senyor president.

Gràcies, senyora diputada.

Vostés, com sempre, trauen a rescatar fantasmes. Com 
sempre quan vénen ací, intentar generar incerteses. (Remors) 
Sí, vostés són el caos, són la incertesa, són els qui retallaven. 
Nosaltres som els que posem ordre i els que donem oportuni-
tats, entre altres coses. (Remors)

 

 

El senyor president:

Senyories.

 
El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i 

Esport:

I contestant a la seua pregunta, si és que era una pregunta el 
que ha fet vosté. Les instruccions d’inici de curs s’enviaran a 
principi de la setmana que ve. No només això, senyora. És que 
amb vostés tenien tota la incertesa, no només els interins, 
que ara ja cobren, sinó que les 4.000 persones que saben que 
l’any que ve tindran feina, més que quan vostés treballaven, 
mentres vostés en tiraven 5.000 al carrer.

4.000 contractes nous des que està en la Generalitat valenci-
ana el govern del botànic. 5.000 persones al carrer. I clar que 
complim (aplaudiments), clar que complim, senyora Gascó.
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Mire, i no només això, acatem sentències i les complim, per 
això les apliquem per exemple en la resolució de les estades a 
l’estranger.

Però no només això, no només això, sinó que n’hi ha 110.000 
persones que tenen beca menjador, n’hi ha 300.000 que no 
passaran l’estiu pensant d’on han d’estalviar per a comprar-se 
els llibres.

I no només això, ¿sap què passa? Que n’hi ha 4.000 treballa-
dors i treballadores més que començaran el curs i que saben 
que quan acaben cobraran juliol i agost.

Gràcies. (Aplaudiments)

 

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller.

Senyor José Juan Zaplana.

 

Señor presidente, mantiene usted a una consellera que 

demonizan, que luego votó «no es no» y ahora es capaz de 
hacer lo que haga falta en tal de no dejar de salir en la foto y 
que esconde millones de euros en los cajones, ¡los esconde!, 
porque si lo sabemos no es gracias a ella, ella los esconde.

Y el problema sigue con recortes, usted dijo que no los haría 
su gobierno y le miente a usted, señor presidente. En 2016, la 
consellera cerró 3.043 camas durante el verano; este año, 155 
más, 3.117, con un presupuesto de 170 millones de euros 
más. El personal sanitario avisa: se van a saturar las urgen-
cias, no hay pediatras, se va a incrementar la lista de espera 
por encima de las 67.500 personas que hay ahora mismo, y 
su consellera trata a las mujeres como sardinas en lata, señor 
presidente.

Mucho diccionario y nula gestión, lo peor es atacar a los que 
están manteniendo este sistema. Pese a ella, destrucción 

fuga de profesionales, congelaciones y bajas salariales, señor 
presidente.

Solamente una pregunta, ¿hasta cuándo va a mante-
ner a la consellera Montón al frente de la sanidad pública? 
(Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Zaplana. (Remors)

La consellera de sanitat li contestarà, i escoltem amb silenci 
la intervenció, la resposta de la consellera.

La senyora consellera de Sanitat Universal i Salut Pública:

Bueno, pedirle que sepa algo de medicina quizá es tarde 
a estas alturas de la vida, pero que tenga algo de rigor en 
cuanto a la gestión sanitaria sería interesante.

Usted habla de 3.000 camas cerradas y esto no es cierto. En 
la sanidad pública valenciana hay en torno a unas 10.000 
camas. Como ha dicho el president, en julio están abiertas el 
91%; en agosto, el 85%, casi el 86%; y en septiembre, el 90%. 
Es decir, vemos que en torno a un 10% están cerradas cada 
año. Por tanto, es el 10%, no pueden ustedes sumar y hacer 
que es el 30%.

Pero, si quieren, esta bonita manera de sumar, les puedo 
recordar que el Partido Popular con esa manera de sumar 
cerraba 4.618 camas.

Así que, no hay recortes, hay más contratos que nunca, en 
concreto el 7,1% de momento de presupuesto para el verano. 
(Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, consellera.

Senyories, passaríem a la següent pregunta de control, la que 
formula el Grup Parlamentari Compromís. (Remors)

Té la paraula el síndic, senyor Fran Ferri, al qual escoltem amb 
atenció la pregunta que va a formular.

Senyories, escoltem el síndic de Compromís.

 
 
El senyor Ferri Fayos:

Gràcies, senyor president.

Senyor president, jo entenc que alguns i algunes tenen molta 

ahí –i apareix en els mitjans de comunicació– que volen ser 
la Compromís del Partit Popular, però jo li dic una cosa a la 
senyora Bonig: si no la deixen ser candidata que no vinga a 
tocar a la porta de Compromís perquè nosaltres no farem 
com el PP amb Blasco, no la deixarem entrar. (Aplaudiments)

Senyor president, des de Compromís en esta ocasió volem 
saber les conclusions del treball realitzat la setmana passada 
en la Comissió del Comité de les Regions de la Unió Europa 
on es va presentar l’informe «El futur del mecanisme 
Connectar Europa» per a impulsar el corredor mediterrani. 
Parlem d’un informe que es va aprovar quasi per unanimitat 
dimecres de la setmana passada, a Brussel·les, coordinat pel 
secretari autonòmic Josep Vicent Boira, nomenat expert per 
esta comissió, i jo puc imaginar-me com de satisfets deuen 
sentir-se vostés després que s’aprovara dimecres passat a 
Brussel·les, anar a Europa, anar al Comité de les Regions, 
defensar com a ponent una iniciativa coordinada des del 
nostre país i que isca aprovada quasi per unanimitat. Això 
parla molt i molt bé del rigor amb què treballa el seu Consell.


